EDITORIAL

In and Beyond This Issue

Good news released from the Library and Information Science in October—the *Journal of Library and Information Science Research (JLISR)*, a semi-yearly journal in Taiwan, is now included in "Taiwan Social Science Citation Index" (TSSCI). This is definitely positive and beneficial for the whole academic communities, especially for the field of Information and Library Science in Taiwan.

Among the 17 research papers which had been reviewed before the publication of this issue (Vol.48, No.1), 5 were chosen as usual. The rejection rate increased to 70.5%, and there are 30 papers including Chinese and English still waiting for the review process. Although the *Journal of Educational Media & Library Sciences (JoEMLS)* covers much more subjects and domains than *JLISR*, we still feel stressful from the backlog and the publication lag. This kind of "selective competition" among journals is healthy and proper for academic environment; however, as the editor-in-chief, I worried that high rejection rate will bring high depression and frustration for my peers.

The 5 great research papers included in this volume are as following, "Influential Factors of the Students' Usage in the Taipei Municipal Ming Chuan Elementary School Library: A field study" by Kun-Yu Lai (賴坤玉) and Shan-Ju L. Chang (林珊如); "A Reflection on Digital Library Education from ICT-Extended Information Service Perspective" by Mei-Mei Wu (吳美美); "A Study on the Method of Constructing Taiwan Aboriginal Knowledge Organization Structure" by Hsueh-Hua Chen (陳雪華); "Information Behavior of the Semiconductor Foundry Industry Engineers" by Yu-Ping Shih (石育平) and Hao-Ren Ke (柯皓仁); and "A Discussion on Definitions of Chinese Ancient Book Collectors in Ming Dynasty" by Kuan-Chih Chen (陳冠至).

In the future, *JoEMLS* will still devote to improve three factors: efficiency, quality, and the equal significant one—positive encouragement for the peers.

Jeong-Yeou Chiu

JoEMLS Editor

編者言

本期紀要與展望

今年10月中,台灣圖書資訊界傳來一件喜訊,那就是「台灣社會科學引文索引」(TSSCI)新進榜了圖書資訊學研究半年刊。這對於整個學術社群是相當 正面的訊息,大有利於台灣圖資相關學門學術研究之發展。

本刊截至本期(48卷1期)發刊作業確定時,共計17篇文章完成評閱程序,在不擴充收錄篇幅的情形下,仍維持本刊收錄5篇研究論文,本期之退稿率攀升至70.5%,後續尚有30篇中英文稿件等待完成評閱程序。從攀高的退稿率以及它勢必影響稿件出版時滯之情況而論,教育資料與圖書館學季刊雖然所跨越的學科領域遠多於圖書資訊學研究半年刊,但也確實明顯感受到稿件積累的壓力,因此,這種「有選擇性的競爭」對於學術環境是健康而正確的。然而,對於一個主編而言,高退稿率所帶來的結果,往往不是件令人愉快的事,因為高退稿率的期刊主編,他容易帶給更多學術同儕「失望」和「挫折」。

這一刊期脫穎而出的大作包括:賴坤玉與林珊如所發表的「臺北市銘傳國小學童使用學校圖書館影響因素研究」、吳美美的「從ICT衍生的圖書資訊服務思考數位圖書館教育的內涵」、陳雪華的「台灣原住民族知識組織架構建構方法之探討」、石育平與柯皓仁的「半導體晶圓代工產業工程師資訊行為之研究」,以及陳冠至所發表的「論中國古代『藏書家』的定義:以明代為例」,共計5篇研究論文。在未來,教育資料與圖書館學季刊可能還必須再努力思考如何增進效率、品質以及其所應該帶給學術同儕的--正向鼓勵。

邱 炯友 教育資料與圖書館學 **主編**

